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  ســرویس سیاسی-برخی از 
سیاســیون اصولگرا همچون احمد توکلی 
از ضرورت اســتیضاح روحانی می گویند 
اما مجلــس یازدهمی ها فعلا به فکر طرح 
سوال هستند و آن طور که موسوی لارگانی 
گفته اگر در این مرحله به نتیجه نرسند، فکر 
دیگری خواهند کرد. این سوال یا استیضاح 
احتمالی از آن رو اهمیت دارد که اولا مجلس 
یازدهم تازه کار خود را شروع کرده و خیلی 
زود ســراغ این نوع مواجهه با دولت رفته 
اســت. از سوی دیگر دولت در سال پایانی 
فعالیت خود و کابینه نیز در آســتانه افتادن 
از حد نصاب است. به عبارت روشن تر هر 
تغییری در کابینه نمی تواند دستاورد جدی و 
عملی در زمینه مدیریت کشور داشته باشد 
و صرفا گــواه وجود نوعی خصومت بین 

مجلس اصولگرا و دولت اعتدالی است.
به هر حال جمع آوری ۱۲۰ امضا برای 
ورود به مرحله نخست یعنی سوال، نشان از 
جدیت نمایندگان راه یافته به مجلس دارد و 
تحلیل هــای مختلفی نیز در این زمینه ارائه 
می شــود مثلا برخی افراد همچون صادق 
زیبــاکلام معتقدند این اقدام مجلس صرفا 
نمایشــی اســت و جدی تر از این نخواهد 
شــد. برخی دیگر نیز سراغ تفسیر و تحلیل 
شــرایط بعد از سوال یا استیضاح رفته اند و 
بعضا معتقدند که سوال یا استیضاح روحانی 
چندان هم به زیان دولت نیست. شاهد آنکه 
وب سایت اصولگرای تابناک در این رابطه 
می نویســد »حتما توجیه و بهانه خوبی هم 
برای بدنه حامی دولت ائتلافی ایجاد خواهد 
کرد که شــاید زمینه بهره گیری انتخاباتی را 
هم برای آنها مهیا سازد بنابراین دست زدن 
بــه جراحی عمیق در دولــت و در پس آن 
از نصاب افتادن کابینه به منظور کسب رای 
اعتماد مجدد از مجلس اصلا گزینه مطلوبی 
نمی تواند باشد«.برخی دیگر از تحلیلگران 
اما با این نگاه مخالف هســتند و معتقدند 
که ایــن اقدام احتمالی مجلــس نه به نفع 
دولت است و نه ملت. عباس سلیمی نمین 
تحلیلگر اصولگرا یکی از این افراد اســت. 
او در گفت وگویی تاکید کرد که ســوال یا 
استیضاح رییس جمهور دستاوردی غیر از 
به متن راندن یک موضوع حاشیه ای ندارد و 
هیچ دستاورد ویژه ای برای کشور نخواهد 

داشت.
او همچنین معتقد است که این اتفاق 
در عمل رخ نمی دهــد. البته مثل زیباکلام 
دلیل محدود مانــدن موضوع به همین جا 
را نه اقدام نمایشی مجلسی ها بلکه ممانعت 
عقلای مجلســی و مشــخصا محمدباقر 

قالیباف می داند.
ســوال از رییس جمهــور در 
مجلــس جــدی شــده و برخی هم 
در بیــرون از مجلــس صحبــت از 
استیضاح می کنند. فکر می کنید این 

موضوع عملیاتی می شود؟
از آنجا که این بحث مصالح عمومی 

را دربر ندارد، عقلا در مجلس و خارج از آن 
مخالفت خواهند کرد.

برخــی می گویند اســتیضاح 
رییس جمهور چنــدان هم به ضرر 
دولت نیست و حتی می تواند موجب 
استفاده تبلیغاتی آنها شود. موافق  

هستید؟
این طور هم نیســت که به نفع دولت 
باشــد. اینکه دولتی در میانــه راه و آن هم 
در فضایــی کــه مردم به شــدت از برخی 
عملکردها یا عمل نکردهای دولت ناراحت 
هســتند، در این شــرایط قرار گیرد، به نفع 
دولت نیست. البته به نفع ملت هم نیست که 
در ما ۹ ماه مانده به پایان کار دولت، در مسیر 
ایجاد نابسامانی قرار بگیریم. طبیعی است 
که جا به جایی مسوولان در این فاصله کوتاه 
هرگز نمی تواند به نفع جامعه باشد، حتی اگر 
ما بتوانیم بهترین افراد را در این مناصب قرار 
دهیم یعنی حتی اگر کابینه را تغییر دهیم تا 
اینها در مناصب خود قرار گیرند و با مسائل 
آشنا شوند، زمان پایان یافته است. بنابراین 
جز ایجاد نوعی خلع دستاوردی نخواهیم 
داشــت. ضمن اینکه طبعا برخی شیاطین 
داخلی و خارجی تلاش می کنند چالش های 
مصنوعی برای جامعه به وجود آورند. همین 
افرادی که امروز هم مخالف دولت صحبت 
می کنند قطعا یکباره تغییر موضع خواهند 
داد و در حمایت از دولت ســخن خواهند 
گفت و طبیعتا یک چالش و نزاع سیاســی 
شکل می گیرد؛ یک نزاع سیاسی که عده ای 
هدفمندانه بدون اعتقــاد به دولت در مقام 
دفــاع از دولت برخواهند آمد و عده ای هم 
مخالف هستند و این مسائل اساسی جامعه 
را به حاشیه می برد و یک مساله حاشیه ای را 

به مساله اصلی تبدیل می کند.
همیــن  از  صحبــت  اتفاقــا 
عمل نکردها و نارضایتی هاست. آیا 
اســتیضاح روحانی این فرصت را 
به دولت نمی دهد که همه مشکلات و 
کم کاری های خود را به گردن مجلس 
و موانعــی که در مجمــوع پیش رو 

داشته، اندازد؟
اگر کسی به مصالح ملی پایبند باشد، 
وارد این دعوا نخواهد شد. فکر نمی کنم که 
آقای روحانی در این حد بی توجه به مصالح 

ملی باشد که یک دعوای کاذب ایجاد شد.
این سخن که مجلس مانع دولت بوده 
هم درست نیست. مجلس که تا دیروز کاملا 
تابع دولت بوده حالا شاید الان افراد با زاویه 
بیشتری به مجلس راه یافته باشند اما قبلا که 
این طور نبود. تازه همین مجلس هم که عملا 

هنوز کارش را شروع نکرده است.
بر این اســاس فکر نمی کنم کسی که 
به مصالح عمومی بیندیشد و منافع عمومی 
برایش مهم باشــد در این مسیر یعنی اینکه 
دولــت محل نزاع کاذب شــود قرار گیرد. 
در شرایط کنونی مشکلات بسیاری داریم 
کــه بخش اعظم آن متوجــه ضدیت های 
آمریکایی هاست که در اوج خود قرار گرفته 

است.
بــا علم به این ضدیت ها و موانعی که 
سر راه ملت ایران ایجاد کرده- مثلا تجارت، 
داد وســتد ما یا فروش نفت را دچار مشکل 
کرده اند- و در این شــرایط ایجاد یک نزاع 

داخلی شرط عقل نیست.
البته برخی شیاطین داخلی که طرفدار 
غرب هستند و می خواهند به کمک غرب 
بیایند و آن مشکلات را به نتیجه برسانند، به 
این نزاع دامن می زنند و اگرچه شاید ذره ای 
به دولت روحانی معتقد نباشند اما سینه چاک 

دولت روحانی می شوند.
شــما می گوییــد ســوال یــا 
استیضاح عملیاتی نمی شود. اتفاقا 
آقای زیباکلام هم معتقد اســت این 
کارها نمایشی اســت و مجلسی ها 
فقط می خواهند به هــواداران خود 
بگویند که ما خیلی انقلابی هستیم. 
افتراق نظر شما و آقای زیباکلام در 

کجاست؟
آقای زیباکلام از جمله کسانی است 
که می خواهد مجلس را به این کار تحریک 
کند. برخی نیروها در مجلس هســتند که 
متاثر از جریاناتی هســتند که آنها به دنبال 
ایجــاد یک نوع فضایی برای عدم موفقیت 
مجلس هســتند. بارها ایــن را گفته ام که 
جریان آقای احمدی نژاد هرگز مایل نیست 
مجلس یازدهم خــوب عمل کند. یکی از 
شــاخص های خوب عمل کردن مجلس 

یازدهم هم مدارا با دولت روحانی است.
منظورتان از مدارا با دولت دقیقا 

چیست؟
مدارا یعنی بتواند به گونه ای دولت را 
مدیریت کند و تعامل ســازنده داشته باشد. 
اگر مجلس یازدهم نتواند ضعف های دولت 
را کم کند و در یک تعامل سازنده، دولت را 
به پیش ببرد طبیعتا بر اســاس این شاخص 
نمره قبول خوبی دریافت نخواهد کرد. این 
درســت نیســت که در این ۹ ماه مجلس با 
دولت مسائل را به بن بست بکشاند بلکه باید 

مدیریت کند.
مجلس چطور می تواند دولت را 

مدیریت کند؟
مدیریت دولت یعنــی ضعف های 
دولــت را کم و نقاط قــوت آن را تقویت 

کند. این یک عقلانیت سیاسی می خواهد. 
مجلس نســبت به دولت موضع دارد و این 
اصلا اشــکالی ندارد اما باید این مواضع را 
به نحــوی دنبال کند که رابطه خودش را با 

دولت به بن بست نرساند.
شــما در مجلــس فعلــی این 

عقلانیت سیاسی را می بینید؟
برخی جریانات مثــل جریان آقای 
احمدی نــژاد می خواهند که بن بســت و 

مشکلاتی برای مجلس ایجاد شود.
احمدی نژادی ها  چرا؟ مشــکل 
با مجلس نیســت؟ آنها که نیروهای 
خود را به مجلس فرســتاده اند چرا 

باید مشکل ساز شوند؟
می دانید که احمدی نژاد به شــدت با 
آقای قالیباف مخالف اســت و او را نیرویی 
می داند که می تواند کارایی بالای داشته باشد 
و با این کارایی بالا او را از نظر سیاسی محو 
کند، بنابراین به شدت مخالف این است که 
مجلس یازدهم از خودش قابلیت نشــان 

دهد.
پس استیضاح روحانی را خط 

احمدی نژاد می دانید؟
بله، عناصری در مجلس هســتند که 
از احمدی نــژاد خط می گیرنــد و واقعا به 
دنبال استیضاح روحانی هستند. اینها تظاهر 
نمی کنند و آقای زیباکلام هم این را می داند 
اما می خواهد اینها را تحریک کند که این کار 

را حتما انجام دهند.
شــما فکر می کنید کــه موفق 

نمی شوند؟
امــروز عقلا بــر مجلــس یازدهم 
حاکم هستند. اگرچه عناصر ناپخته ای هم 
حضور دارند که تحــت تاثیر احمدی نژاد 
قرار می گیرند اما عقلا نخواهند گذاشــت 
کــه این موضوع دنبال شــود چون به نفع 
کشور و جامعه نیست و طبیعتا جلوی آن را 
می گیرند. هم شیاطین وابسته به غرب و هم 
افراد قدرت طلبی مثل احمدی نژاد نخواهند 

توانست به هدف خود برسند.
منظورتــان از عقلا نمی گذارند 
این است که آقای قالیباف و طیف او 
در مجلس مانع عملیاتی شدن سوال 

از رییس جمهور می شوند؟
قطعا این طور است. 

طرح سئوال از رئیس جمهور را 
فرمالیته می دانم

سرویس سیاســی- ایــن استاد 
دانشگاه تأکید کرد: طرح سئوال از رئیس 
جمهور جنبه تبلیغاتی دارد تا به طرفداران 
شان نشان دهند که چقدر انقلابی عمل 
می کنند والا حاصــل دیگری نخواهد 

داشت.
اولین حضور محمدجواد ظریف 
در صحن علنی مجلس یازدهم با خاطره 
خوشایندی برای او همراه نبود. عده ای 
از نمایندگان با شعار دروغگو نگذاشتند 
صحبت هــای او به پایان برســد. البته 
ظریف نیز تلاش کرد خیلی دیپلماتیک 
پاسخ های محکمی به منتقدانش بدهد 
اما در هر صورت بالابودن ســطح تنش 
ها از روابط غیردوستانه بین دو طرف حکایت می کند که شاید تا پایان دولت حسن روحانی 
به استیضاح ظریف یا قهر او از مجلس بیانجامد. صادق زیباکلام در گفتگو یی درباره انتقادات 
تند برخی نمایندگان مجلس یازدهم به ظریف گفت: با برخوردی که دیروز با آقای ظریف شد، 
ای کاش درس عبرتی برای او شود تا از این به بعد شیوه بیان خود را در مجامع جهانی عوض 
کند. او زمانی که در مجامع جهانی حاضر می شود سعی دارد که تلطیف قلوب کند و به گونه 
ای موضع بگیرد یا ســخنرانی کند که خوشــایند مخالفان سرسختش در تهران باشد و دل آنها 
را به دســت آورد. وی افزود: ظریف به جای آنکه ســعی کند مخالفان سرسختش را در تهران 
خشنود کند باید منافع ملی را می گرفت. امیدوارم ظریف بعد از این اتفاق متوجه شده باشد که 
هر طوری موضع گیری کند در نهایت منتقدان سرسختش به هیچ وجه رضایتی از او نخواهند 
داشــت. ای کاش ظریف در 7 ســال گذشته فارغ از نگاه مخالفانش فقط تمام تلاشش را برای 
تحقق منافع ملی مصروف می داشت. این تحلیلگر مسائل سیاسی درباره احتمال کلید خوردن 
استیضاح ظریف در مجلس یازدهم اظهار کرد: هدف نمایندگانی که ظریف را به دروغگویی 
متهم کردند، آن بود که به طرفداران شــان بگویند »ببنید ما چقدر انقلابی هســتیم و دیدید چه 
طوری به دهان ظریف زدیم«. حالا بعد از این سراغ تک تک وزرای روحانی خواهیم رفت. این 
نمایندگان جز آنکه به دهان روحانی و وزرایش بزنند هیچ رسالت دیگری برای خودشان قائل 
نیســتند بنابراین در مرحله بعدی به سراغ استیضاح ظریف خواهند رفت. وی درباره احتمال 
رأی آوری استیضاح ظریف یادآور شد: با توجه به حمایت رهبر انقلاب از محمدجواد ظریف 

بعید به نظرم می رسد که آنها رأی کافی برای برکناری ظریف بیاورند.
صادق زیباکلام درباره طرح ســئوال از رئیس جمهور گفت: از اول هم مشــخص بود 
مخالفان سرسخت روحانی بعد از کسب اکثریت کرسی های مجلس تمام تلاش خود را به کار 
می گیرند تا به رأی دهندگان خود بگویند »ببنید ما چقدر به آنچه گفتیم وفادار هستیم«، اما سئوال 
اصلی از آنها این است که نهایتا تا یک سال دیگر روحانی دولت را تحویل رئیس جمهور بعدی 
می دهد و رئیس جمهور بعدی هم کسی مثل آقایان احمدی نژاد، سعید جلیلی یا محمدباقر 

قالیباف خواهد بود، بعد از آن با مصیبت های واردشده بر سرمملکت چه کار خواهید کرد؟
وی ادامه داد: امروز کشور دیگر درآمدی ندارد چون صادراتی نیست که درآمدی باشد. 
واقعا سال آینده رئیس جمهور برآمده از جناح مخالف روحانی چه کار می خواهد بکند؟ بنابراین 
طرح سئوال از رئیس جمهور را فرمالیته می دانم چون فکر نمی کنم مقامات ارشد نظام اجازه 
بدهند که مجلس به دنبال برکناری روحانی برود. این استاد دانشگاه تأکید کرد: طرح سئوال از 
رئیس جمهور جنبه تبلیغاتی دارد تا به طرفداران شــان نشان دهند که چقدر انقلابی عمل می 

کنند والا حاصل دیگری نخواهد داشت.

سلیمی نمین تحلیلگر اصولگرا: 

قالیباف مانع سوال
 از رییس جمهور می شود

   ســلیمی نمین گفت: برخی جریانات مثل جریان آقای احمدی نژاد می خواهند که بن بست و مشکلاتی برای مجلس 
ایجاد شود.

روحانی کشور را به سمت بدی می برد
سرویس سیاســی-عضو مجمــع 
تشخیص مصلحت نظام گفت: با استیضاح 
رئیس جمهور بیشــتر موفق هستم، ادامه 
صدارت شــان امکان دارد به نابودی کشور 
منجر شود. باید این سئوال انجام شود شاید 
تنبه پیدا کنند. مجلس یازدهم هنوز به دو ماه 
از آغاز کارش نرســیده که طرح سئوال از 
رئیس جمهور را کلید زد. بسیاری این اقدام 
را شتابزده و بی فایده می دانند چراکه فروش 
نفت بر اثــر تحریم های آمریکا به کمتر از 
۱۰۰ هزار بشکه رسیده است اما سیاسیونی 
همچون احمد توکلی با طرح استدلال هایی 

از این طرح حمایت می کنند.
مشروح گفتگوی با احمد توکلی 

را در ادامه بخوانید.
طرح ســئوال از رئیس جمهور 
را در مقطع کنونی درست می دانید؟

ســئوال و استیضاح برای یک جامعه 
مردم ســالار امری عادی است و باید آسان 
تر از آب خوردن باشد. هر کسی کار اجرایی 
مــی کند امکان دارد خطا کند، اگر خطا کرد 
باید بازخواست شود. منزه بود باید تشویق 
شود و اگر منزه نبود باید توبیخ شود. متأسفانه 
ما با تابوکردن برخی مسائل مثل طرح سئوال 
از رئیس جمهور یا اســتیضاح، از آنها فرار 
می کنیم. اشــکالی ندارد که رئیس جمهور 
بیاید مجلس و به سئوالات نمایندگان پاسخ 

منطقی دهد.
آیا در یک ماه از آغاز کار مجلس 
یازدهم طرح سئوال از رئیس جمهور 

موضوعیت دارد؟
بلــه، صد در صــد موضوعیت دارد 
چون رئیس جمهور در حال نزدیک کردن 
کشور به لبه پرتگاه است. هر کشوری در دنیا 
به بحران ارزی می خورد کاهش ارزش پول 

ملی اش بین ۲5 تا 5۰ درصد می شود اما در 
ایران وضعیت فاجعه است.

کاهش ارزش پــول ملی، از هم 
گســیختگی بازار مسکن و خودرو، 
اشتباه اســتراتژیک درباره برجام، 
عــدم پرداخت وام جبران خســارت 
کرونا و سرنوشــت مبهم دلارهای 
4200 تومانــی، 5 محــور این طرح 
سئوال هســتند، این در حالی است 
که دولت مــی گوید بر اثر تحریم ها 
فــروش نفت به کمتــر از 100 هزار 
بشــکه در روز رســیده و کاری از 
دستش بر نمی آید، به نظر شما طرح 
سئوال از رئیس جمهور نتیجه ای هم 

خواهد داشت؟
دســت دولت اول بسته نبود. ۱۰۰ بار 
به آقای روحانی گفتند که دستت بسته می 
شــود اما او اعتنا نکرد. وقتی بحران ارزی به 
وجود می آید تولید به شدت سرکوب می 
شود. زمان ریاست جمهوری آقای احمدی 
نژاد قیمت دلار 3.5 برابر و در زمان ریاست 
جمهوری آقای روحانی قیمت دلار 6 برابر 
شــد. در این وضعیت بنگاه های اقتصادی 
چــون نمی توانند برای تهیــه مواد اولیه و 
تجهیزات مــورد نیاز خود تأمین منابع را با 
ریال انجام دهند، ناگزیر تعطیل می شوند. 
اگر می خواستند این اتفاق نیفتد باید سریع 
دلار به بازار تزریق می کردند تا عطش بازار 
بخوابد و جلوی سوداگری گرفته شود. البته 
این برای کشــورهایی است که حجم قابل 
توجهی ارز در اختیار برای مداخله در بازار 
داشــته باشــند. کاری که مکزیک در زمان 
پیمان »نفتا« و کره جنوبی در سال ۹7 کردند. 
البته اگر کشــوری منابع لازم را برای پمپاژ 
ارز به بازار نداشــته باشد باید طرف تقاضا 

را کنترل کند و اگر نشد باید طرف تقاضای 
ارز را اداری کنتــرل کند. کما اینکه این کار 
در زمان جنگ انجام شد. دولت موضوع را 
جدی گرفت و با عقل و تدبیر در کنترل بازار 
موفقیت به دست آورد. حالا در این شرایط 
که دولت می گوید »دســتش بسته است«، 
سئوال اینجاست که دستش در سال ۹7 بسته 
نبود. دولت از ۲۱ فروردین ۹7 تا اواســط 
مرداد همان سال ۱8 میلیارد دلار ارز 4۲۰۰ 
تومانی را با عنوان تهیه کالاهای و نیازهای 
اولیه جامعه و 65 تن طلا را با تزریق به بازار 
بــر باد داد این کار چه معنایی داشــت؟ در 
واقع خودش دســت خودش را خالی کرد. 
نمی گوییم خیانت کردند اما این کار مصداق 

بارز خیانت بود.
امروز دولت باید در اخذ مالیات هایی 
که حق مردم اســت جدیت به خرج دهد. 
امسال مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اســلامی اعلام کرد کــه ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان کســری بودجه خواهیم داشــت، 
مجلس برای جبران کســری بودجه منبع 
قابل تأمین پیشنهاد کرد. البته با وجود کرونا 
تأمین این میزان کسری بودجه برای دولت 

سخت اســت اما در سختی ها باید دست 
مردم را گرفت وگرنه در خوشی ها که خود 
مردم بلد هســتند خوشی کنند. دولت باید 
دست از سیاست کج روانه سیاسی خودش 
بکشــد و جلوی افزایش وحشتناک قیمت 

ارز را بگیرد.
معتقدم باید مالیات بر عایدی سرمایه 
در بخش مسکن، ارز، خودرو و سکه وضع 
شود. قیمت مسکن در دولت های دوازدهم 
و سیزدهم سه بار جهید، قیمت های امروز 
اجاره بها به شدت دارد آستانه تحمل مردم را 
پایین می آورد. من که احمدی توکلی هستم 
با این همه اعتبارم فشارهای زیادی را برای 
تهیه پول اجاره مسکن یکی از فرزندانم باید 
تحمل کنم که هنوز هم توانســتم آن را پر 
کنم، آن کســی که کارمند ســاده است چه 

باید بکند؟
در مجمــوع شــما موافق طرح 
ســئوال از رئیس جمهور در مقطع 

کنونی هستید؟
با استیضاح رئیس جمهور بیشتر موفق 
هستم. باید این سئوال انجام شود شاید تنبه 

پیدا کنند.

احمد توکلی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام: 

حمله مجلس به وزیر اعتبار 
بین المللی او را خدشه دار می کند

سرویس سیاســی- قاسم محبعلی 
گفت: ظریــف یا باید خود را با خواســته 
نماینــدگان مجلس منطبــق کند یا تصمیم 

دیگری بگیرد.
اولیــن حضور محمــد جواد ظریف 
وزیر خارجه در مجلس یازدهم با تنش هایی 
همراه بود و شــاهد بودیم که چطور برخی 
از نمایندگان مجلس یک دست اصولگرا در 
مقابل او صف آرایی کرده و حاشیه ساز شدند. 
ظریف در دفاع از خود کم نگذاشت و با آنانی 
که وی را دروغگو می خواندند یادآور شد که 
نظر رهبری در وی و عملکردش چیست. با 
ایــن حال آقایان نماینده کوتاه نماینده و راه 
خود را می رفتند. بر این اساس می توان انتظار 

داشت که تعامل دولت به خصوص وزارت امور خارجه آن و مجلسی که از یک سو به وزیر 
می تازد و از سوی دیگر رویای استیضاح رئیس جمهور را می بافد، به کجا خواهد کشید. 

گذشــته از این موضوع، اما آنچه دیروز در مجلس رخداد تبعات بســیاری دارد. مثلا 
اینکه وجهه بین المللی آقای وزیر مخدوش شــده و مسیرش در پیشبرد سیاست های کلان 
کشــور در حوزه سیاســت خارجی ناهموارتر از قبل می شود. از همین رو است که برخی از 
کارشناسان و تحلیل گران معتقدند ظریف باید یک بار برای همیشه یک تصمیم جدی بگیرد 

و این ماجرا ها را تمام کند. 
قاسم محبعلی از مدیران ارشد وزارت خارجه دولت اصلاحات یکی از همین کارشناسان 
است. او گفت: »در کشور هایی که ساختار دموکراتیک دارند طبیعی است که حزب مخالف 
از دولت انتقاد کنند. در کشور، اما قدری غیرطبیعی به نظر می رسد، زیرا وزیر خارجه نماینده 
هیچ حزبی و جریا سیاسی نیست و همان طور که خود آقای وزیر اشاره کردند وزارت خارجه 
تابع سیاســت های کلی نظام است و وزیرخارجه ایران برخلاف وزرای خارجه کشور های 
دموکراتیک که معمولا خودشان مولف و صاحب نظر و سیاست هستند، صرفا تبعیت می کند«.

وی افزود: »این موضوع از یک کاســتی به شــمار می رود. به اضافه اینکه وقتی به وزیر 
خارجه تابعی که مثل سرباز در حوزه سیاست خارجی عمل می کند، حمله می کنند حتما اعتبار 
او در سطح جامعه بین المللی کاهش پیدا می کند و او دیگر قادر نیست که به ماموریت هایی 

که به او ابلاغ شده به خوبی عمل کند«.
محبعلی در شرح چشم انداز روابط دولت و مجلس و در پاسخ به اینکه آیا حواشی دیروز 
مقدمه مشــکلات آتی خواهد بود؟ گفت: »این رفتار نشان می دهد که چنین احتمالی وجود 
دارد. به نظر من وزیرخارجه و دولت باید تصمیم جدی در این خصوص بگیرند. نمی شود 
که ایشان به اصطلاح چوب دو سر طلا شود و هم از سوی جامعه بین المللی مورد انتقاد باشد 
و هم از سوی کسانی که مدعی هستند نزدیکترین دیدگاه را با راس نظام و حاکمیت دارند. 

ایشان باید یک تصمیم جدی بگیرد و تکلیف خودش را مشخص کند«.
این کارشناس مسائل بین المللی در پاسخ به اینکه ظریف چه تصمیم جدی می تواند برای 
تغییر این شرایط اتخاذ کند؟ گفت: »به هرحال وظیفه او است که متناسب با شرایط تصمیم 
بگیرد. بالاخره وزیر خارجه یک کارمند و یک شخص عادی نیست. او در قبال وظایفی که 
بر اساس قانون اساسی و منافع ملی به او محول شده است، مسئولیت دارد و باید پاسخگوی 
جامعه، جامعه بین المللی و حتی تاریخ باشد. توجه داشته باشید که تصمیمات سیاست خارجی 
آثار چند نسلی دارد و حتی ممکن است که نسل های متعدد آینده را تحت تاثیر قرار دهد. اگر 
ایشان قادر نباشد که به وظایف خود عمل کند، باید فکر دیگری کند و اجازه دهد کسی که 

می تواند با این ساختار و تشکیلات کار کند، جای او را بگیرد«.
وی تاکید کرد: »دیدگاه کارشناســی و حرفه ای این سیاست های که مجلس یازدهم از 
ایشان می خواهد را برنمی تابد. شاید درک ایشان و کارشناسان وزارت خارجه این باشد که 
منافع ملی از طریق این سیاست های ماجراجویانه تامین نمی شود؛ بنابراین باید یک انتخاب 
داشته باشد. یا خودش را کاملا منطبق با این سیاست ها کند که در این صورت برخلاف نظر 
خود و کارشناســان عمل کرده اســت یا راه دوم را انتخاب کن. در شرع می گویند »حکم در 
موضوع« یعنی کارشناس حق دارد در موضوعاتی که صاحب نظر است بر اساس نظر خود 

عمل کند.
 این شــرایط به ظریف می گوید که شــما باید تخصص و دانش خود را کنار گذاشته و 
به حرف کسانی عمل کنی که در سیاست خارجی و سیاست بین المللی آشنایی و تخصص 
ندارند و بر اســاس منویاتی حرف می زنند که ممکن اســت با تمامیت ارضی، امنیت ملی، 
سلامت و معیشت مردم را به خطر اندازد. به خصوص اینکه این روز ها سلامت و معیشت 

مردم به شدت تهدید می شود«.
محبعلی در تشریح دومین راه پیش روی ظریف نیز گفت: »راه دوم این است که اجازه 
بدهد کسی بیاید که خواسته های نمایندگان مجلس را نعل به نعل پیاده کند، زیرا آن ها مدعی 
هستند که می توانند مشکلات کشور را حل کند لذا بهتر است همان کسی که می خواهند بیاید 
و طرف گفتگو با کشــور های خارجی شــود تا ببینند که آیا این حرف هایی که می زنند واقعا 
منافع کشور را تامین می کند یا اینکه وضعیتی شبیه زمان احمدی نژاد ایجاد کرده و کشور را 

به قهقرا می برد«.
وی در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر اینکه »باتوجه به اینکه ظریف یکبار استعفا داد، 
اما روی آن پافشاری نکرد، در او می بینید که چنین تصمیمی بگیرد؟« گفت: »من جای ایشان 
نیستم و این را نمی دانم. به عنوان یک کارشناسی که زمانی دستی بر سیاست خارجی داشته، اما 
می گویم که سیاست خارجی تابع هوا و هوس و رفتار ماجراجویانه نیست. سیاست خارجی 
بر اساس منطقی تصمیم می گیرد. مناسبات قدرت در جامعه بین المللی تعریف شده است و 
کشور را باید در این گرداب با سیاست های هوشمندانه پیش برد. این طور نیست که در کسی 
در گوشــه ای بنشــیند و حرف هایی بزند لذا من بعید می دانم کسی که به منافع ملی، تمامیت 
ارضی، حاکمیت ملی و عزت ایران و مردم ایران معتقد است بتواند با این سیاست ها کنار آید«.

قاسم محبعلی گفت: ظریف یا باید خود را با خواسته نمایندگان مجلس منطبق کند یا 
تصمیم دیگری بگیرد.

اولین حضور محمد جواد ظریف وزیر خارجه در مجلس یازدهم با تنش هایی همراه 
بود و شــاهد بودیم که چطور برخی از نمایندگان مجلس یک دســت اصولگرا در مقابل او 
صف آرایی کرده و حاشیه ساز شدند. ظریف در دفاع از خود کم نگذاشت و با آنانی که وی 
را دروغگو می خواندند یادآور شد که نظر رهبری در وی و عملکردش چیست. با این حال 
آقایان نماینده کوتاه نماینده و راه خود را می رفتند. بر این اساس می توان انتظار داشت که تعامل 
دولت به خصوص وزارت امور خارجه آن و مجلسی که از یک سو به وزیر می تازد و از سوی 

دیگر رویای استیضاح رئیس جمهور را می بافد، به کجا خواهد کشید. 
گذشــته از این موضوع، اما آنچه دیروز در مجلس رخداد تبعات بســیاری دارد. مثلا 
اینکه وجهه بین المللی آقای وزیر مخدوش شــده و مسیرش در پیشبرد سیاست های کلان 
کشــور در حوزه سیاســت خارجی ناهموارتر از قبل می شود. از همین رو است که برخی از 
کارشناسان و تحلیل گران معتقدند ظریف باید یک بار برای همیشه یک تصمیم جدی بگیرد 

و این ماجرا ها را تمام کند. 
قاسم محبعلی از مدیران ارشد وزارت خارجه دولت اصلاحات یکی از همین کارشناسان 
است. او گفت: »در کشور هایی که ساختار دموکراتیک دارند طبیعی است که حزب مخالف 
از دولت انتقاد کنند. در کشور، اما قدری غیرطبیعی به نظر می رسد، زیرا وزیر خارجه نماینده 
هیچ حزبی و جریا سیاسی نیست و همان طور که خود آقای وزیر اشاره کردند وزارت خارجه 
تابع سیاســت های کلی نظام است و وزیرخارجه ایران برخلاف وزرای خارجه کشور های 
دموکراتیک که معمولا خودشان مولف و صاحب نظر و سیاست هستند، صرفا تبعیت می کند«.

وی افزود: »این موضوع از یک کاســتی به شــمار می رود. به اضافه اینکه وقتی به وزیر 
خارجه تابعی که مثل سرباز در حوزه سیاست خارجی عمل می کند، حمله می کنند حتما اعتبار 
او در سطح جامعه بین المللی کاهش پیدا می کند و او دیگر قادر نیست که به ماموریت هایی 

که به او ابلاغ شده به خوبی عمل کند«.
محبعلی در شرح چشم انداز روابط دولت و مجلس و در پاسخ به اینکه آیا حواشی دیروز 
مقدمه مشــکلات آتی خواهد بود؟ گفت: »این رفتار نشان می دهد که چنین احتمالی وجود 
دارد. به نظر من وزیرخارجه و دولت باید تصمیم جدی در این خصوص بگیرند. نمی شود 
که ایشان به اصطلاح چوب دو سر طلا شود و هم از سوی جامعه بین المللی مورد انتقاد باشد 
و هم از سوی کسانی که مدعی هستند نزدیکترین دیدگاه را با راس نظام و حاکمیت دارند. 

ایشان باید یک تصمیم جدی بگیرد و تکلیف خودش را مشخص کند«.
این کارشناس مسائل بین المللی در پاسخ به اینکه ظریف چه تصمیم جدی می تواند برای 
تغییر این شرایط اتخاذ کند؟ گفت: »به هرحال وظیفه او است که متناسب با شرایط تصمیم 
بگیرد. بالاخره وزیر خارجه یک کارمند و یک شخص عادی نیست. او در قبال وظایفی که 
بر اساس قانون اساسی و منافع ملی به او محول شده است، مسئولیت دارد و باید پاسخگوی 

جامعه، جامعه بین المللی و حتی تاریخ باشد.
 توجه داشته باشید که تصمیمات سیاست خارجی آثار چند نسلی دارد و حتی ممکن 
اســت که نســل های متعدد آینده را تحت تاثیر قرار دهد. اگر ایشان قادر نباشد که به وظایف 
خود عمل کند، باید فکر دیگری کند و اجازه دهد کسی که می تواند با این ساختار و تشکیلات 

کار کند، جای او را بگیرد«.

محبعلی کارشناس مسائل بین المللی: 

ادامه صفحه 6

مردم استفاده از ماسک را 
جدی بگیرند

سرویس سیاسی- وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: به مردم می گویم که 
استفاده از ماسک و کرونا را جدی بگیرند، زیرا کرونا یکی از خطرناک ترین و ناشناخته ترین 
ویروس هایی اســت که به عرصه بشری پا گذاشته و هیچ کدام از ویروس شناس های دنیا هم 

آینده آن را به خوبی پیش بینی نکرده اند. 
ســعید نمکی افزود: مدتی اســت که با مردم صحبت رو در رو نداشتیم، زیرا مشکلات 
سختی در این دوران به علت پیک جدید کرونا داشتیم. مرحله اول بیماری را با وجود تحریم ها 
و مشــکلات عدیده در زمینه مســائل اقتصادی کشور داشتیم و توانستیم با کمک همه مردم و 
ســازمان های مردم نهاد و جان فشــانی کادر پزشکی و درمانی، دستاورد بزرگی را خلق کنیم 

و مرگ ها را به حدود 3۰ نفر در روز برسانیم و به سمت تک رقمی شدن فوتی ها می رفتیم.
وی ادامه داد: حتما به یاد دارید که آن روزها تقاضاها و تمناهای زیادی کردم. هم از مردم و 
هم از کسانی که فشار زیادی به ما برای گشایش ها می آوردند. عده زیادی از مردم به یاد دارند که 
بارها گفتم ممکن است در دقیقه ۹۰ از گوشه زمین گل بخوریم و در حال کشتی گرفتن با یک 
ویروس خطرناک هستیم و ممکن است در دقایق آخر ضربه فنی شویم. بارها گفتم که در حال 
شطرنج بازی کردن با یک ویروس ناشناخته هستیم. بارها گفتم که این عادی انگاری شرایط و 

این که فکر کنیم ویروس کرونا تمام شده، یکی از خطرناک ترین اندیشه هاست.
نمکی بیان کرد: عده زیادی این حرف ها و تمناهای ما را گوش نکرده و جدی نگرفتند 
و متاسفانه موج تازه ای در استان های بسیار مهم و مرزنشین ما را گرفتار کرد که سال ها در برابر 
امواج حمله دشمن ایستادگی کرده بودند. آذربایجان غربی، ایلام، خوزستان، بوشهر و سیستان 

و بلوچستان گرفتار شدند.
وی افزود: متاسفانه مراسم عروسی که زنجیره ای از عزا را پس از خود خلق کرد. مراسم 
عزایی که زنجیره ای از سیاه پوشی را به بار آورد. متاسفانه سفرهایی که بمب ویروس کرونا را 
با خود حمل کرد. هیچ وقت نمی توانم این غم سنگین را که بر قلب ما سنگینی کرد را فراموش 
کنم. کودک ۱۰ ساله ای از یزد به قشم رفت و در بندرعباس به جای بازگشت به آغوش خانواده 
به آغوش خاک ســپرده شد. نمی توانم فراموش کنم که همکاران من این لباس های سخت را 

تحمل کردند و مردم زیادی را از دست دادیم.
وزیر بهداشت گفت: امروز در استان هایی مثل کردستان، خوزستان، سیستان و بلوچستان، 
بوشهر و کرمانشاه به وضعیت مطلوب تری رسیدیم، اما هنوز به معنی این نیست که بر بیماری 
فائق آمدیم. نمکی اظهار کرد: ماســک می توان بیش از 8۰ درصد با رعایت فاصله گذاری، ما 
را در برابر کرونا موفق کند. می دانیم که فراهم کردن ماســک برای یک خانواده تنگ دســت با 
قیمت بیش از ۱5۰۰ تومان میســر نیســت، اما ماسک خانگی می تواند یک عامل مهم در برابر 

پیشگیری از کرونا باشد.
وی ادامه داد: این که ما ناوگان حمل و نقل شهری را چطور تقویت کنیم یا چطور امور را 

تسهیل کنیم در مکاتبات با مسئولان پیگیری می کنم.
وزیر بهداشت بیان کرد: فاصله گذاری را جدی گرفته و مسافرت ها را گسترش ندهیم. 
این کــه به مهمانی می رویم و پدربــزرگ و مادربزرگ ها را در خانه می گذاریم و فکر می کنیم 
آنها دور خواهند بود اشتباه است. زیرا بچه ها را می بریم و به منزل بر می گردانیم و در آغوش 

پدربزرگ و مادربزرگ قرار می گیرند. این مباحث جدی است.
وی افزود: کسبه برای اجرای پروتکل ها که در روزهای اول بیش از 85 درصد بود و حالا 
به زیر ۱۰ درصد رسیده بدانند که اگر بیماری با شدت بروز کند، رستوران حتی اگر باز باشد 
هم مشتری نخواهد داشت. خواهش من این است که پروتکل های بهداشتی جدی گرفته شود 
و مردم ما را در جریان شکست پروتکل ها بگذارند و ناظرها بیشتر نظارت کنند. امیدواریم با 
زدن ماسک و رعایت فاصله گذاری اجتماعی و هوشمند، این مرحله را هم با عزت پشت سر 
بگذاریم. نمکی گفت: اصلا دلم نمی خواست مردم با چنین تاوانی عرض من را جدی بگیرند. 
روزی که خواهش و التماس می کردم شاید برای برخی این به معنی زیاده گویی بود. امیدوارم 

مردم این حرف ها را جدی بگیرند.

وزیر بهداشت:

صادق زیباکلام: 


